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Política
DILLUNS

5 DE SETEMBRE DEL 20056 el Periòdic d’Andorra

ENTREVISTA

Jaume Bartumeu PRESIDENT DEL GRUP PARLAMENTARI SOCIALDEMÒCRATA

«Resulta bastant evident que
hi ha dues Andorres diferents»

3 LA RESPOSTA

«Qui sembla que ha tocat
sostre, però més que sostre jo
diria sostre i terra, és el PLA»

3 EL NOU IMPULS

«Ni la composició del Govern
ni el discurs d’investidura
demostren el nou impuls»

3 LA SENTÈNCIA

«El consens pel consens
és una mena de subversió
de la democràcia»

EDAT 88 50 ANYS

ESTAT CIVIL 88 CASAT I TÉ DOS FILLS

PROFESSIÓ 88 ADVOCAT

HA ASPIRAT TRES COPS 88 A SER CAP

DE GOVERN DES DE LA CONSTITUCIÓ

(1997, AMB ND; 2001 i 2005, AMB PS)

TAMBÉ ÉS 88 PRESIDENT DEL GRUP

PARLAMENTARI SOCIALDEMÒCRATA

VA SER MINISTRE 88 AMB ÒSCAR RIBAS

JORDI FITER33 Jaume Bartumeu, durant l’entrevista.

ENRIC GUINART
ANDORRA LA VELLA

3MILLOR AMB PINTAT

«Amb l’Albert Pintat
tinc una comunicació
personal més fàcil»

Tot i el creixement del nombre
d’electors, els darrers comicis gene-
rals van tornar a relegar el Partit
Socialdemòcrata al paper de l’opo-
sició. Un rol, però, doblement re-
presentatiu que tindrà com a líder,
un altre cop, Jaume Bartumeu.

–Avui fa 100 dies del nou Execu-
tiu. ¿Com valora la tasca d’Albert
Pintat i del Govern durant aquest
període?
–Es fa complicat de fer valoració
d’uns 100 dies que no tan sols han
estat marcats per la instal.lació del
Govern sinó també pel fet que, ha-
vent-hi les vacances d’estiu pel
mig, sembla que l’activitat ha estat
més lenta. Nosaltres el balanç el fa-
rem el dia del debat del Pressupost,
quan el Govern del senyor Pintat
porti un pressupost al Consell Ge-
neral en el qual marqui quina és la
seva orientació en la política con-
creta de les coses.

–Tot i que només fa tres mesos
que Pintat és cap de Govern, ¿qui-
nes diferències i quines similituds
veu amb l’anterior cap de Govern,
Marc Forné?
–De diferències, poques, perquè és
un govern del mateix partit, és un
govern que és fill d’una gestió de
deu anys anteriors. I, per tant, jo,
de diferències, en veig ben poques.
Una diferència que hi pot haver és
que amb l’Albert Pintat tinc una
comunicació personal més fàcil.

–Vostè va dir que el nou impuls
d’Albert Pintat significava el final
del cicle liberal. ¿Segueix pensant
el mateix?
–El que penso és que el nou im-
puls és un bon plantejament del
publicista que va dissenyar la cam-
panya. Però després dels publicis-
tes arriben els polítics. Ni la com-
posició del Govern ni el discurs
d’investidura del senyor Pintat de-
mostren gens ni mica el nou im-
puls. I per això nosaltres estem
convençuts que el senyor Pintat ha
fet el Govern d’un final agònic de
cicle.

–Pintat va dir que el PS és un fa-
bricant de problemes i que és un

partit que ha tocat sostre. ¿Què en
pensa, d’això?
–A mi, com que les declaracions no
me les fan els assessors d’imatge,
m’és més fàcil opinar sobre quin és
el panorama polític. Qui sembla que
ha tocat sostre, però més que sostre
jo diria sostre i terra, és el Partit Li-
beral, que ha perdut a les tres parrò-
quies més poblades. El candidat Al-
bert Pintat va dir que no assumiria
el Govern d’Andorra si perdia en
una de les dues circumscripcions
més poblades. Va perdre a Andorra i
a Escaldes i amb tot això assumeix el
Govern. La més elemental prudència
li hauria d’aconsellar estalviar-se fer
avaluacions sobre si nosaltres to-
quem o no toquem sostre.

–Pintat també va dir que no hi va
haver legislatura de consens per-
què el diàleg es va iniciar amb els
desacords. ¿Creu que aquest va ser
el motiu que no hi hagués un go-
vern de coalició tripartit?
–Jo crec que un govern de coalició
tripartit no podia ser-hi perquè el re-
sultat electoral va demostrar que en
aquest país hi ha dos projectes polí-
ticament ben diferenciats, amb unes
orientacions polítiques molt diver-
gents en molts punts. El que nosal-
tres li havíem proposat era, en pri-
mer lloc, que el càrrec de síndic fos
confiat a una persona del nostre
grup parlamentari i, en segon lloc,
que hi hagués un pacte de legislatu-
ra en tres o quatre temes concrets.
Nosaltres mai no li havíem plantejat
de formar un govern de coalició. So-
bre els acords i els desacords, la de-
mocràcia es basa en la pluralitat de
projectes i que els ciutadans trien
entre determinades opcions. El con-
sens pel consens és una mena de
subversió de la democràcia. Jo crec
que no hi podia haver més acords
perquè els sectors econòmics i polí-
tics que controlen el Partit Liberal
d’alguna manera li van impedir al
candidat Albert Pintat d’anar més
enllà en aquest acord de legislatura
que nosaltres proposàvem.

–¿Quan creu que durarà la legisla-
tura si tenim en compte que el dia
que el CDA deixi de donar suport
als liberals no es podrà aprovar cap
llei?
–¿Vostè creu que el CDA no donarà
suport al Partit Liberal?

–En aquesta vida mai no se sap.
–Doncs, ja ho veurem.

–Així, ¿creu que s’esgotarà la legis-
latura?
–Nosaltres no farem res perquè no
s’esgoti. Però crec que aquí hi pot fer
més el senyor Pintat que nosaltres.

–¿Què li sembla la presentació de

la Confederació Empresarial An-
dorrana?
–No em sembla malament. El país
necessita interlocutors socials i, per
tant, tal com nosaltres tenim una re-
lació privilegiada amb les organitza-
cions sindicals d’aquest país, ente-
nem que també és bo que tant el Go-
vern com l’alternativa de govern pu-
guin tenir un interlocutor que agru-
pi el conjunt de sectors empresa-
rials.

–Vostè ha dit que econòmicament
hi ha dues Andorres i que els res-
ponsables d’aquesta situació són
els liberals. ¿Segueix pensant el
mateix?
–No és que ho pensi jo; crec que ho
pensa un sector cada cop més ampli
dels ciutadans, fins i tot alguns que
van votar el Partit Liberal. El que re-
sulta evident és que hi ha dues An-
dorres diferents. L’Andorra que va
evolucionant cap a unes posicions
no solament benestants sinó d’una
situació econòmica privilegiada i,
evidentment, hi ha la classe mitjana
i els treballadors, que no solament
veuen que l’ascensor social està es-
patllat sinó que van cap avall. Hi ha
gent que comença a tenir una deses-
perança amb el seu país perquè no
se’l pot fer seu i veu que els de dalt
cada dia s’engreixen més i que als al-

tres els toca les engrunes del pro-
grés. A Andorra hi ha d’haver un
creixement econòmic amb una ri-
quesa compartida.

–Vostè va dir ahir que el Govern
desenvolupa una economia espe-
culativa en lloc d’una economia
productiva. ¿Per quin motiu?
–El que he dit és que la política del
Partit Liberal d’aquests deu últims
anys afavoreix únicament l’econo-
mia especulativa i no l’economia
productiva.

–El mes passat l’exalcalde de la
Seu d’Urgell Amadeu Gallart va
afirmar que Andorra està en una
fase molt avançada d’autodes-
trucció per la gestió mediambien-
tal i de la construcció. ¿Està
d’acord amb aquesta afirmació?
–Doncs, efectivament. L’Andorra
que vam conèixer l’Amadeu i jo fa
30 anys està bastant destrossada. I,
per tant, el que ens diu l’Amadeu
Gallart des de la seva amistat amb
Andorra és la demostració que ca-
da dia hi ha més gent que treballa
a Andorra i viu a fora i que co-
mença a adonar-se que Andorra
està en un procés avançat d’esmi-
colament. Si la gent l’única pers-
pectiva que té és treballar cinc o sis
dies a la setmana per marxar el
cap de setmana fora d’Andorra, si
la gent se n’ha d’anar a viure a l’Alt
Urgell i, per tant, acabarà deixant
els fills a les escoles de l’Alt Urgell i
no a les d’Andorra, aquí no crea-
rem societat.

–¿I com hauria de canviar aquesta
situació?
–Qui no canviaran la situació és el
senyor Albert Pintat i el seu govern
ni la seva majoria. S’ha de donar
l’oportunitat que en aquest país
torni un govern de forces de pro-
grés i que el programa de l’Alterna-
tiva es pugui aplicar, ja que és un
programa dirigit a fomentar i aju-
dar l’economia productiva, a re-
forçar la cohesió social i a reintro-
duir en aquest país una justícia so-
cial i econòmica des de la defensa
de l’economia de mercat.

–Vostè ja fa molts anys que és en
el món de la política. ¿Durant
aquest temps ha vist o veu algun
personatge que en el futur pugui
substituir-lo?
–Et diré dues coses. Una, a Europa
a 49 o 50 anys no amortitzen els
polítics. I Andorra és Europa. I
dues, no hi ha ningú insubstituï-
ble. Ni estic mirant el retrovisor
per veure si bé algú altre ni em
preocupa aquesta qüestió. El partit
té avui i tindrà més endavant per-
sones que poden assumir el paper
de lideratge.H


